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روایت داغ

علی منصور و رویای پاک کردن گذشته

بعد از برکناری امید نمازی، علیرضا منصوریان 
سرمربی ذوب آهن شــد. منصوریان و ذوب آهن 
یک شروع تازه اســت.  او با پاک کردن خاطرات 
روزهای بد در اســتقلال می تواند بــا ذوب آهن 
دوباره به روزهای خوب مربیگــری اش  برگردد. 
همانند روزهایی که در نفت حتی در برابر تیم های 
بزرگی چون پرســپولیس به برتری  رسید. برای 
 علیرضا منصوریان ذوب آهن یک جورهایی مثل 
نفت تهران است به این خاطر که در ذوب آهن با 
وجود این که تیم  بزرگی است، حاشیه ها کم است. 
مربی ای که بی شک با تجربیات گرانبهایی که در 
استقلال اندوخته بدون تکرار  اشتباهاتی که در تیم 
بزرگ پایتخت داشت، می تواند بازگشت خوبی با 

ذوب آهن به لیگ برتر داشته باشد. 

داد
روی

شهروند| AFC و فیفا تأکید و  فشار زیادی به فدراسیون 
فوتبــال و وزارت ورزش بــرای حضور زنان در ورزشــگاه 
آورده اند و پیگیری های آنها برای حضور تمام خانواده ها در 
استادیوم های ایران همچنان ادامه دارد، اما مشکل بزرگ در 
کشور اختلاف نظر اساسی بین دست اندرکاران و مسئولان 
مختلف است. منتهی به خاطر حضور اینفانتینو و شیخ سلمان 
و سایر مقامات بین المللی فوتبال در تهران برای فینال لیگ 
قهرمانان مسئولان ورزشی هیچ راهی نداشتند که باز هم 
تعدادی هوادار زن را به ورزشگاه راه بدهند. اتفاقی که دوباره 

باعث انتقاد برخی از مقامات کشوری شد.
یکی از دلایلی که مدیران فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش 
را وادار کرده به فکر فراهم کــردن مقدمات حضور زنان در 
ورزشگاه باشند، فشار نهادهای بین المللی ازجمله فیفا است. 
جیانی اینفانتینو هم در جریان یکی از سفرهایش به تهران 
در جلسه با رئیس جمهوری رسما تأکید کرده بود که طبق 
اساسنامه فدراسیون جهانی نباید هیچ تبعیضی در فوتبال 
بین مرد و زن وجود داشته باشــد و دولت ایران باید کمک 
کند خانواده ها بتوانند بدون هیچ مشکل و محدودیتی برای 
تماشای مسابقات فوتبال به ورزشگاه بیایند. حسن روحانی 
و سایر مقامات دولت هم در این رابطه به رئیس فدراسیون 
جهانی فوتبال قول داده بودند که اقدامات لازم برای رخ دادن 
این اتفاق را انجام بدهند و به همین ترتیب ابتدا در حاشیه 
برگزاری جام جهانی اجازه حضور خانواده ها در ورزشــگاه 
آزادی برای تماشای بازی تیم ملی صادر شد. سپس در بازی 
دوستانه تیم ملی ایران با بولیوی تعدادی هوادار زن به صورت 
گزینشی شانس حضور در استادیوم را پیدا کردند و این اتفاق 
در بازی پرسپولیس مقابل کاشیما در فینال لیگ قهرمانان 

آسیا هم تکرار شد.
با وجود این اتفاقات، غلامحســین اســماعیلی رئیس 
دادگستری اســتان تهران یکی از مقامات قضائی است که 
به حضور زنان در ورزشــگاه واکنش نشان داده و نسبت به 
اتفاقاتی که ممکن است در آینده رخ بدهد، دغدغه های خود 
را مطرح کرده و گفته است:   »حضور بانوان در استادیوم ها 
مشکل امروز مردم نیســت که همه افراد و مقامات خود را 
درگیر آن کرده اند. امروز باید به مسائل بزرگتری فکر کنیم، 

چراکه امروز فیفا گفته است که زنان باید در استادیوم حاضر 
باشند و فردا می گوید که زنان و مردان باید شانه به شانه هم و 
در کنار یکدیگر قرار بگیرند و روز دیگر موضوع حجاب را بیان 
می کنند؛ لذا نباید به موضوعات پیش پاافتاده بیشتر از آن 

چیزی که هستند، بها دهیم«.
بلافاصله بعد از صحبت های رئیس  کل دادگستری استان 
تهران ، این بار صحبت های آیت الله مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید و واکنش ایشــان به داستان حضور زنان در ورزشگاه 
حسابی خبرساز شد و مورد توجه قرار گرفت. آیت الله مکارم 
در حاشیه جلسه خارج از فقه خود   نسبت به اتفاقات اخیر 
انتقاد داشته و گفته است: »صحنه ها و فیلم های حضور در 
ورزشگاه ها رسوایی به  دنبال داشت و شما نمی توانید حضور 
زنان در ورزشــگاه را کنترل کنید، باید از فضاهای ورزشی 

فیلم ها و هر فرصتی برای تبلیغ دین استفاده کنیم«.
با توجه به تهدید قبلی و جدی دادســتان کل کشــور 
و دادســتان اســتان تهران درباره موضوع حضور زنان در 
ورزشــگاه و همچنین صحبت های اخیر آیت الله مکارم و 
رئیس  کل دادگستری اســتان تهران، نگرانی های زیادی 
درباره سرنوشت این پرونده در جامعه به وجود آورده است. 
به هرصورت واقعیت امر این است که اکثریت افراد جامعه 
خواهان فراهم شدن شرایط حضور خانواده  ها در استادیوم 

هســتند. با این حال، فاطمه ذوالقدر عضو فراکسیون زنان 
مجلس شورای اسلامی هم یکی از مسئولانی است که در 
حمایت از حضور زنان در ورزشــگاه صحبت کرده و گفته: 
»این برنامه به صورت تدریجی در کنار فرهنگ سازی هایی که 
باید انجام شود، ادامه خواهد داشت و آنها تمام تلاش خود را 
می کنند که حضور خانواده ها در ورزشگاه بدون مشکل انجام 
شود.« ذوالقدر گفته است: »زمانی که این موضوع بخشنامه 
شود و شورای تأمین استان ابلاغ کند، باید از آن پیروی کنند. 
درمجموع، اگر شورای تأمین استانی مجوز حضور زنان در 
ورزشگاه ها را صادر و امنیت آنها را تأمین کند، مانعی برای 
حضور زنان وجود ندارد؛ چراکه هیچ ماده قانونی که زنان را 

از ورود به ورزشگاه ها منع کند، وجود ندارد.«
درهمین رابطه شنیده می شــود که مسئولان ورزش و 
دولت درنظر دارند امکانات و بسترسازی لازم برای حضور 
زنان در ورزشگاه ازجمله آماده کردن جایگاه های اختصاصی 
و قراردادن وسلیه نقلیه اختصاصی   برای حمل ونقل زنان در 
ورزشگاه   لازم را برای اجرای بدون مشکل قانون انجام بدهند. 
از آنجایی که رئیس جمهوری هم حامی اجرای طرح مورد نظر 
است، دولت تلاش خود را برای این اتفاق ادامه خواهد داد. 
منتهی باید صبر کرد و دید اختلافات  درباره این پرونده چه 

تاثیری در سرنوشت این پرونده خواهد گذاشت.

حضور زنان در ورزشگاه ها ادامه دار می شود؟
 با وجود اظهارات رئیس جمهوری و سایر مقامات دولت همچنان واکنش های منفی زیادی به بازشدن در آزادی روی بانوان شده است 

 این درحالی است که درصورت قطع روال فیفا و AFC  بازهم ورود خواهند کرد

بازیگر لبنانی سریال حوالی پاییز این سریال را سر زبان انداخته است

استثنای آن ماری از قاعده تلویزیون
ترانه خوانی مرحوم مرتضی پاشایی را 4سال بعد از مرگ 

او با عبدالجبار کاکایی بررسی کرده ایم

پایه گذار سبک نغمه های از یادرونده

نیره خادمی| چهار سال از آن روزهایی که جمعیت از 
شرق و غرب پارک وی به سمت بیمارستان بهمن و  جاده 
بهشت زهرا به راه افتاد، گذشته است. جمعیت نوجوان در 
آن هوای آلوده تهران، خود را عزادار خواننده  محبوبشان 
مرتضی پاشایی می دانستند و با در دست داشتن تصاویر 
او، ترانه هایش را زمزمه می کردند:  » تو به  جای منم داری 
زجر میکشی یکی عاشقته که تو عاشقشی/تو به جای منم 
پر غصه شدی نذار خسته بشم نگو  خسته شدی/نگران 
منی که نگیره دلم واسه دیدن تو داره میره دلم/نگران منی 
مث بچگیا تو خودت میدونی  من ازت چی میخوام...« سر 
و صدایی مضاعف به پا شده بود آن روزها. جامعه شناسان 
و موزیسین های زیادی تا  هفته ها، درباره پدیده پاشایی 
اظهارنظر کردند. داغ ترین اظهارنظر مربوط به حرف های 
یوسف اباذری، جامعه شناس و استاد دانشگاه تهران بود که 
موسیقی پاشایی را مبتذل و فالش دانست و با واکنش هایی 
هم روبه رو بود.  بــا وجود نظرات متفاوت که این جریان را 
سیاسی تعبیر می کرد، کم نظیر بودن این سیل عاطفی در 

میان  منتقدان عقیده ای غالب بود. 
غلبه احساس به شعر و موسیقی  

ســال 93 هر نقد یا نظر مثبتی درباره مرحوم مرتضی 
پاشایی بیشتر ناشــی از هیجانات آن دوره بود، اما شاید 
 حالا بعد از گذشت 4 سال از مرگ او، بد نباشد نگاهی به 
ترانه و سبک خوانندگی او بیندازیم. عبدالجبار  کاکایی از 
معدود چهره های حوزه کلام است که سابقه فعالیت در 
سبک های مختلف موسیقی را دارد و با  خوانندگان پاپ 
و سنتی زیادی کار کرده اســت. بنابراین می تواند بدون 
تعصب های رایج دراین باره حرف بزند. او  درباره موسیقی 
پاشایی به »شهروند« می گوید: »سبک او، یک سبک عامه 
پســند بود و البته خواص هم از آن  ایرادی نمی گرفتند؛ 
اگرچه کارش در حوزه کلام قابل نقد بود. شعرهای انتخابی 
او اغلب برای گسترش دادن  دایره مخاطب، صراحت بیان 
داشت و این صراحت بیان به لحاظ احساسی، مخاطبان 
زیادی را برای او رقم زده  بود. این سبک خوانندگی برای 
دوره های زمانی خاص است. رگه های زیبایی شناسی آن 
تاریخ مصرف دارد و  خیلی زود از بین می رود، مگر این که 
هم عوام و هم خواص آن را بپســندند.« او معتقد اســت 
طوفان موسیقی  که خیلی ســریع بر اثر این نوع ترانه ها 
ایجاد می شود، پرده های زیباشناســی را کنار می زند و 
صراحت کلام آن  به رغم بــالا بردن مخاطب، خیلی زود 
باعث فراموشی آن خواهد شد. »هیچ سپهر و پیچیدگی 
شــاعرانگی در این  نــوع کار وجود ندارد و احســاس در 
جملات، به شعر و تحریرهای آوازی موسیقی غلبه می کند 
و درواقع به  دستگاه های موسیقی کلاسیک وفادار نیست. 
کلمات به موازات احساســات اســت، اما خالی از تصویر 
و تخیــل.  بنابراین ارتباط فراگیــر و در عین حال گذرا با 
مخاطب برقرار می کند چون اتفاقی در شعر نمی افتد که 
در  حافظه بماند.« کاکایی می گوید شاید بتوان پاشایی را 
یکی از پایه گذاران این سبک در ایران عنوان کرد در  حالی 
که پایه گذاران این سبک به سرعت فراموش خواهند شد. 
او درباره واکنشی که مردم آن زمان در برابر  مرگ پاشایی 
داشتند هم این نظر را دارد:  »واکنشی که اغلب مردم در 
برابر بیماری، معلولیت افراد یا مثلا  جوانمرگی چهره های 
فرهنگی یا ادبی مثل فروغ فرخزاد یا سلمان هراتی دارند 
از همین دسته است، اما باز هم  ماندگاری افراد اینچینی، به 
توانایی و صاحب سبک بودن آنان هم بر می گردد.« کاکایی 
معتقد است که  بســیاری از ترانه خوان های پاپ امروزی 
ازجمله محســن یگانه، بنیامین بهادری و حتی محمد 

علیزاده از همان  سبک پاشایی تبعیت می کنند. 
مرتضی پاشایی از شروع تا پایان  

پاشایی موســیقی را با فراگرفتن گیتار از نوجوانی 
شــروع کرد، در ســال 89 با قرار گرفتن ترانه هایش 
روی خط  اینترنت به شــهرت رســید و در سال 91 
نخستین آلبوم خود را منتشــر کرد. آذر 92 بیماری 
او سرطان معده  تشخیص داده شد. با وجود مشخص 
شــدن اثرات بیماری در فیزیک بدنی اش هم در قاب 
تلویزیون ترانه خواند و  هم روی استیج رفت. بسیاری 
از هنرمنــدان مثل محمد اصفهانی، محســن یگانه، 
شهرام شکوهی، فرزاد حســنی  و... هم به کنسرتش 
رفتند. امــا با گذشــت کمتر از یک ســال، مرتضی 
پاشایی 23 آبان 93 به پایان تقویم زندگی  اش رسید.  

هیجان انگیز

شهروند| پیمان معادی شــاید جهانی ترین بازیگر حال حاضر ســینمای ایران باشد. بازیگری که 
در سال های اخیر در فیلم های شاخصی  در کنار ســتاره های هالیوود حضور یافته است. این سینماگر 
که درحال حاضر منتظر اکران آخرین فیلمش بمب اســت، ظاهرا قرار  است در یک پروژه سینمایی با 
رایان رینولدز و دیگر بازیگران مطرح هالیوود نیز همبازی شود .  این خبر را خود پیمان معادی در صفحه 
شخصی اش منتشر کرده. او تصویری از خود در کنار رایان رینولدز ستاره سینمای هالیوود  و دیگر بازیگران 
فیلم شش طبقه زیر زمین   منتشر کرده است. او که یکی از بازیگران پروژه پرهزینه تازه نتفلیکس است، در 

پروژه  جدید هالیوودی مایکل بی نیز بازی می کند.  

 پیمان 
هالیوودی ما!   ره

چه

 حوالی پاییز که به بهانه ملودرامی درباره رابطه عاشقانه 
نامتعارف جوانی ایرانی و دختری عرب، به نمایش زندگی 
خانواده شهدای حادثه منا در حج خونین  سال 94 پرداخته؛ 
به واسطه پرداخت به این موضوعِ ذاتا حاشیه ساز، سروصدا و 

حواشی نه چندان کم شماری را تجربه کرده است.
 وقتی اول بار گفته شد که حوالی پاییز نگاهی منصفانه 
به ماجراها و خانواده های بازماندگان حادثه منا نداشــته؛ 
جرقه نخستین جنجال ها زده شــد، اما این موضوع خیلی 
زود زیر ســایه نامه خانواده های بیش از ۱۰۰ شهید حادثه 
منا و مســجدالحرام به دکتر علی عسگری، رئیس سازمان 
صداوســیما قرار گرفت که از پخش حوالی پاییز با موضوع 
شهدای منا تقدیر و تشکر کرده بودند؛ نامه ای که حداقل در 
رسانه ها انتقادات مطرح شده درباره چگونگی پرداخت این 

سریال به فاجعه منا را به حاشیه راند.
 اما انگار حواشی دیگری در راه بود؛ حواشی پرتعدادی 
که بیشترشان را بازیگر زن خارجی سریال باعث شد. اتفاقی 
که در سینما نیز چند ماه پیش سر حضور بازیگر زن ترک 
فیلم جن زیبا بــه  کارگردانی بایرام فضلی رخ داده و فصلی 
پرالتهاب را برای ســازندگان آن فیلم رقــم زده بود. ماجرا 
از آن جا آغاز شــد که افشای 
مواردی درباره گذشته 
بازیگر لبنانی سریال، 
آن ماری ســلامه، 
تا حــد زیــادی 
دســت اندرکاران 
حوالی پاییز را به 
انداخت.  دردسر 
اتفاقی که اگرچه 
ختم  بــه  خیر 
شد، اما باعث 
ض  ا عتــر ا
شد  خیلی ها 
که اگــر این 

حواشــی برای بازیگر ایرانی اتفاق می افتاد، حتما سریال 
متوقف و خود بازیگر ممنوع التصویر می شد.

 جنجال سازی های آن ماری ســلامه از همان روزهای 
آغازین ورودش به ایران کلید خورد و کاربران فضای مجازی 
به انتخاب او برای ایفای نقشی که بازیگران ایرانی آشنا به زبان 

عربی هم می توانستند آن را بازی کنند، اعتراض کردند.  
انتقاد مخاطبان سریال البته منطقی نبود و حق طبیعی 
کارگردان برای انتخاب بازیگر دلخواهش را زیر سوال می برد، 
اما حسین نمازی پاسخی داد و نکته مهمی مطرح کرد که 
می توانست خود جنجال ها بسازد، اما به نحو عجیبی در سایه 
ماند. حســین نمازی با توضیح این نکته که »می خواستیم 
از بازیگران ایرانی اســتفاده کنیم، اما مشکل آن جا بود که 
در صحبت به زبان فارســی لحن شان شبیه کسی نبود که 
فارســی را به تازگی آموخته و تصنعی بود« خیلی ســریع 
ســراغ موضوع اصلی رفت و در توجیه استفاده از یک بازیگر 
لبنانی غیرمحجبه در این نقــش محجبه گفت: »برای این 
نقش بازیگران بسیاری انتخاب شــدند، اما وقتی داستان را 
می خواندند به گونه ای ابا داشتند این نقش را بازی کنند.« او 
حتی در گفت وگو با تسنیم بازیگری خوزستانی را هم مثال 

زده بود که »تا قصه را متوجه شد ترسید و قبول نکرد«.
 حواشی آن ماری سلامه ادامه داشت. مشکل بزرگ این 
بازیگر 28ساله لبنانی آن جا بود که قرار بود نقشی را بازی 
کند که درواقع تبلیغ چادر بود. تناقض پوشش شخصی او 
با تبلیغاتی که در سریال مطرح می شود، تناقض بزرگی بود 
که خیلی ها را وادار به انتقاد کرد. چنین شد که مخاطبان 
سریال دو دسته شــدند و هرکدام به واگویه باورهای خود 
پرداختنــد.   آن ماری هم انگار از این جور حواشــی بدش 
نمی آید، گام به گام حواشی جدیدی رو کرد. این که آمد و در 
صفحه شخصی اش یک ماجرای قدیمی تجاوز را نبش قبر 
کرد، حکایت از این موضوع می تواند داشته باشد. این بازیگر 
ویدیویی گذاشت که در آن گفته بود مورد تعرض جنسی 
ناموفق قرار گرفته است. این خبر در ایران مثل بمب ترکید 

تا حوالی پاییز بیشتر سر زبان ها بیفتد.

 حــالا نوبت برگ آخر رســیده. چند روزی می شــود 
فیلمی از رقص و آوازخوانی آن ماری سلامه در یک برنامه 
تلویزیونی در شبکه های اجتماعی دست به دست می گردد 
و این بهانه ای شــده برای اعتراض عده ای به این سریال که 
چرا از چنین بازیگری برای یک ســریال الگوساز استفاده 

شده است.
 این که چنین تناقضی در نوع خود اتفاق قشنگی نیست 
و جلوی تاثیرگذاری کار را می گیرد به جای خود، اما این جا 
این پرســش پیش می آید که آیا کوبیدن یک ســریال یا 
سازندگانش به بهانه چنین اتفاقی منصفانه است یا نه؟ آیا 
یک کارگردان زمان انتخاب یــک بازیگر باید کل زندگی 
او را شــخم بزند، مبادا نقطه تاریکی از نظر تلویزیون ایران 
در کارنامه او وجود داشته باشــد؟ آیا اصلا الزامی ا ست که 
بازیگران خارجی هم به سبک وسیاق تلویزیون ما زندگی 
کنند؟ آیا در صورت وقوع چنین رخدادی باید تهیه کننده و 
کارگردان زیر سوال بروند یا نهادهای نظارتی صداوسیما که 

به این کار مجوز داده اند؟
 جالــب این که در فضای ملتهب ایجادشــده پیرامون 
این موضوع، حســین نمازی، کارگردان و سعید پروینی، 

تهیه کننده موبایل هــای خود را 
بســته بودند و پاسخگوی 

خبرنگار »شهروند« 
دربــاره اتفاقــات 

اخیر نشدند.

پولاد امین| سریال حوالی پاییز که در اوج حواشی و جنجال های روزهای پایانی سریال دلدادگان روی آنتن آمد، بعد از گذر از چند قسمت بی سروصدای آغازین، الان 
چند وقتی می شود که به بهانه های گوناگون نامش سر زبان ها افتاده است. 
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بسیاری از داروهای مورد استفاده 
از جمله داروی ضد  بدون نسخه 
آنفلوآنزا  سرماخوردگی،  سرفه، 
ناخواسته  گیجی  باعث  زکام  و 
می شوند که ممکن است رانندگی 

را با مشکل روبه رو کند.

امیرحسین فتحی:  »از 
زمانی که به باشگاه استقلال 
آمدم، رأی پرونده سوپرجام 
۳ بر صفر به سود پرسپولیس 
اعلام شده بود. بلافاصله این 
مسأله را پیگیری کردم و به دوستان گفتم اگر رأی 
صادرشده منطقی نباشد، به مراجع بالاتر شکایت 
خواهیم کرد. شــکایتی که ما به دادگاه حاکمیت 
ورزش ارایه کردیم، ۲۴ صفحه دارد. دلایل بســیار 
متعددی وجود دارد که آنها را در برنامه های مختلف 
بیان کردیم. ســازمان لیگ فاقد صلاحیت برای 
اعلام نتیجه ۳ بر صفر به سود پرسپولیس است. اگر 
بازی ۳ بر صفر نمی شــد، شاید ما قصد داشتیم به 

ایران برگردیم و مقابل پرسپولیس بازی کنیم.«
 

عیــاری:  کیانــوش 
»حرف هایی که درباره فیلم 
»خانــه پــدری« گفتــه 
می شود، یک ســوءتفاهم 
بیهــوده اســت و از روی 
تنگ نظری سرچشــمه گرفته است. معتقدم اگر 
دقایق اول فیلم هم حذف شــود، کماکان از نظر 
کسانی که همیشه دلواپس هستند، این اثر غیرقابل 
نمایش است و آن صحنه بهانه ای برای اعتراضاتی 

است که می خواهد شکل بگیرد.«
 

گرشاسبی:   حمیدرضا 
»مــن نمی دانــم مدیران 
استقلال دنبال چه هستند و 
در این باره سازمان لیگ باید 
پاسخ آنها را بدهد. پاسخ من 
به آنها این است که ما در موعد مقرر آماده بودیم تا در 
ســوپرجام به میدان برویم، آن هم درحالی  که از 
جذب بازیکن محروم بودیم و کمبودهایی داشتیم، 
اما آنها حتی ایران هم نبودند. ما آماده آن بازی بودیم 
اما مســئولان اســتقلال درخواســت لغو بازی و 
برگزاری آن در زمان دیگری را داشتند که از سوی 
مسئولان برگزارکننده پذیرفته نشد. همین حالا 
کلا ۱۲-۱۱نفر در تمرین داریم. ما درخواســت به 
تعویق افتادن بازی با پیکان را دادیم اما مسئولان 
سازمان لیگ نپذیرفتند و حالا نباید به زمین برویم و 
بعدا از باشگاه پیکان شکایت کنیم. این حرف ها که 

منطقی نیست.«
 

کامبیز دیربــاز: »گفته 
می شود محتوای برنامه های 
تلویزیون بیشــتر از شادی 
دارای غم و اندوه است اما من 
با این موضــوع هم عقیده 
نیســتم. می دانم یکــی از سیاســت های آقای 
پورمحمدی )قائم مقام معاون ســیما( این بود که 
کارهای خیلی غم انگیز انجام ندهند، اما به  هرحال 
در ســینما و تلویزیون دچار فقر فیلمنامه نویسی 
هستیم. شاید سریال نویس طنز در تلویزیون کم 

داریم و اگر هم داریم، در تلویزیون کار نمی کنند.«


